

TEN GELEIDE

De idee om een aantal artikelen en boekbesprekingen betreffende de arbeidershuisvesting in België vanaf het einde van de 18de eeuw tot op onze dagen te bundelen, is ontstaan n.a.v. het Colloquium georganiseerd door het Belgisch Centrum voor Industriële Archeologie te Brussel op 30 november 1975. Zes historici hielden toen lezingen over de theoretische en concrete aspecten van deze problematiek, die in ons land tot nog toe erg is verwaarloosd geworden. Ten einde nieuw onderzoek te stimuleren, verzocht de redactie van dit Tijdschrift J. De Belder, M. Bruwier, A.-Cl. Content en ondergetekende om een speciaal nummer dienaangaande samen te stellen.

Sinds enkele jaren is de belangstelling voor het 19de-eeuwse woningvraagstuk in verscheidene Westeuropese landen (inonderheid Engeland en Frankrijk) sterk toegenomen. Schematisch kunnen twee onderzoeksrichtingen worden onderscheiden. Enerzijds poogt men de evolutie der proletarische huisvesting in een bepaalde stad of regio met behulp van statistische gegevens te beschrijven en te interpreteren. Anderzijds legt men zich toe op een analyse van de burgerlijke ideologie ten aanzien van de arbeidershuisvesting en de sociale verdeling van de ruimte. Het hoeft geen betoog dat een synthese van beide benaderingswijzen noodzakelijk is om tot verantwoorde besluiten te komen. Het geringe aantal detailstudies waarover men in België vooralsnog beschikt, laat zulk een aanpak echter niet toe. Daarom heeft de redactie ad-hoc geopteerd voor een zo ruim mogelijke waaier van methoden en perspectieven.

Bij wijze van inleiding geeft C. Lis een algemeen overzicht van de talrijke problemen betreffende het woningvraagstuk in West-Europa in de 19de eeuw. J. De Belder bestudeert de sociale verdeling van de ruimte te Antwerpen op het einde van het ancien régime en situeert deze grondig uitgewerkte "momentopname" in de evolutie van de stedelijke infrastructuur tussen 1667 en 1855. De arbeidershuisvesting vormt het centrale thema der twee volgende bijdragen : W. Steensels en A.-Cl. Content verschaffen dienaangaande kwantitatieve en kwalitatieve inlichtingen resp. voor Gent en Brussel in de 19de eeuw. R. Doutrelepont van zijn kant beschrijft aan de hand van statistische indices de woontoestanden in enkele

Catharina LIS

gemeenten van de provincie Luik, van 1846 tot 1961. De artikelen van C. Piérard en R. Leboutte betreffen de creatie van arbeiderswijken door ondernemers-'filantropen' op het einde van de 19de eeuw : de Cité Hoyaux te Cuesmes-Mons en het Hôtel Louise te Micheroux; beide auteurs tonen aan hoezeer deze experimenten de burgerlijke opvattingen over arbeid en gezin weerspiegelden.

De redactie-ad-hoc is zich terdege bewust van het feit dat lang niet alle relevante onderwerpen in dit nummer aan bod komen en dat zij die wel behandeld worden op verdere uitdieping wachten. Zij hoopt nochtans met dit dossier bij te dragen tot het inzicht dat het 19de-eeuwse woningvraagstuk niet louter en alleen een historisch probleem is.

Catharina LIS

AVANT-PROPOS

L'idée de réunir un certain nombre d'articles et de comptes rendus relatifs au logement ouvrier en Belgique de la fin du XVIII^e siècle à nos jours, est née à l'occasion du Colloque organisé à Bruxelles le 30 novembre 1975 par le Centre Belge d'Archéologie Industrielle. Six historiens y apportèrent des exposés sur les aspects théoriques et concrets de cette problématique fort négligée, jusqu'à présent, dans notre pays. En vue de stimuler de nouvelles recherches, la Rédaction de cette Revue demanda à J. De Belder, M. Bruwier, A.-Cl. Content et à moi-même de réaliser un numéro spécial consacré à l'étude de ce problème.

Depuis quelques années, la question du logement au XIX^e siècle suscite un intérêt croissant dans plusieurs pays d'Europe occidentale – en particulier, en Angleterre et en France –. Schématiquement, deux axes de recherche se dessinent. Le premier vise à décrire et à interpréter l'évolution du logement proléttaire dans une ville ou

une région déterminées à l'aide de données statistiques. Le second s'applique à l'analyse de l'idéologie bourgeoise par rapport au logement ouvrier et à la distribution de l'espace. Il est évident qu'une synthèse des deux méthodes d'approche s'avère nécessaire pour arriver à des conclusions bien étayées. Le nombre limité d'études détaillées dont nous disposons pour le moment en Belgique, ne nous permet pas de réaliser pareil projet. C'est pourquoi, la Rédaction de ce recueil a choisi de présenter l'éventail le plus large possible de méthodes et de perspectives.

En guise d'introduction, C. Lis offre un aperçu général des nombreux problèmes en rapport avec la question du logement en Europe occidentale au XIXe siècle. J. De Belder étudie la répartition sociale du territoire à Anvers à la fin de l'Ancien Régime. Il insère son étude approfondie de la situation observée à ce moment particulier dans l'évolution de l'infrastructure urbaine entre 1667 et 1855. L'habitat ouvrier constitue le thème central des deux contributions suivantes : W. Steensels et A.-Cl. Content font valoir, à ce propos, des informations quantitatives et qualitatives concernant Gand et Bruxelles au XIXe siècle. Ensuite, R. Doutrelepont décrit, sur la base d'indices statistiques, la situation du logement dans quelques communes liégeoises de 1846 à 1961. Les articles de C. Piérard et R. Leboutte se rapportent à la création de cités ouvrières par des entrepreneurs-«philanthropes» à la fin du XIXe siècle : la Cité Hoyaux à Cuesmes-Mons et l'Hôtel Louise à Micheroux. Les deux auteurs démontrent à quel point ces expériences reflétaient les conceptions bourgeoises sur le travail et la famille.

La Rédaction de ce recueil n'ignore pas que de nombreux sujets relevant du problème étudié n'apparaissent pas dans ce numéro spécial et que les aspects abordés demandent des recherches ultérieures plus approfondies. Elle caresse cependant l'espoir que ce dossier contribue à renforcer l'idée que la question du logement au XIXe siècle ne se résume pas en un simple problème d'histoire.

Catharina LIS